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TERMOMETROA

Langileen parte-hartzeaz ari gare-
nean, aipatzen dira enpresarentzat
dakartzan onurak (berrikuntza, lehia-
kortasuna) eta langilearentzat dakar-
tzanak (asebetetzea, erabakimena).
Baina lurralde osoaren mesedetan
ere bada.
Berrikuntza sailetik bi ildo bultza-
tzen ditugu: pertsonekiko konpro-
misoa eta lurraldearekiko konpro-
misoa. Pertsonen asebetetzea
lantzea nahi dugu, horrek lurraldea-
ri ere ekarriko diolako lehiakortasu-
na, koherentzia eta saretzea.

Gainera, ekonomia justuago
baterantz pausoa emateko modua
da. Krisi garaian aipatzen da asko-
tan parte-hartzea, eta pentsa daiteke
estuasunetik ateratzeko soilik jotzen
dela langileengana baina uste dugu
momentu positiboetan ere landu
behar dela langileen parte-hartzea.
Etekinetan parte-hartzea, baina
baita ere erabakietan, jabegoan...
Horrek ekarriko duelako aberasta-
suna banatzea, ardurak eta erantzu-
kizunak ere banatzen diren heinean.

Zein da Gipuzkoaren argazkia gai
honetan?
Gipuzkoaren ezaugarrietako bat da
oso saretua dagoela. Eragile guztiek
euren artean oso harreman estuak
dituzte, eta harreman estu horiek
sendotzen joan behar dute. Eta
horretarako pertsonak dira garran-
tzitsuak. Enpresa edo erakundeeta-
ko pertsonak asebeteta badaude,

horrek ekarriko du lurraldearen
garapen orekatuago bat. Hori da
bilatzen duguna, Gipuzkoa izan
dadila aitzindari proiektu berritzaile
horretan: berrikuntza soziala,
enpresen arteko saretzea, dimen-
tsioa irabaztea enpresak lehiakorra-
go izateko...

Gipuzkoan badago kooperatiba-
gintzarako kultura bat, lan arduren
banaketan izaera bat. Lurraldeko
enpresak askotan aitzindari izan
dira (bai kooperatibak eta baita

Elkarte Anonimo Laboralak).
Gipuzkoan enpresa txiki eta ertai-
nak dira gehienak. Eta datuetan
ikusten da hauetan zailtasunak dau-
dela langileen parte-hartzea susta-
tzeko. Eta kooperatiba handietan
ere badago izaera hori, baina gero
benetan parte-hartzea praktikara
eramatea kosta egiten da. 

Baina badago lehengaia, pertso-
nak prestatuta daude. Erakundeon
artean ere badago estrategia bat lan-
gileen parte-hartzea bultzatzeko.

JON PELI URIGUEN

Langileak enpresan partaide izatearen garrantziaz asko entzungo duzu aurrerantzean. Hori
izango omen da gakoa lehiakortasuna irabazteko. Ekosistema oso bat bada hau bultzatzeko
interesa duena: Europako erakundeak, Eusko Jaurlaritza, unibertsitateak, ikerketa zentroak,

enpresak... Gipuzkoako Foru Aldundiko Berrikuntza diputatu Jon Peli Uriguenek azaldu
digunez, “lurraldeko estrategia da, ez da enpresa batzuen edo erakunde baten nahia”.

“Gipuzkoan baditugu baldintzak, beraz, egin dezagun. Eztabaida foroak eta proiektu
zehatzak martxan jartzen jarraituko dugu”. 

«Parte-hartzeak ekarriko du
aberastasunaren banaketa»
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Nola sustatuko du Gipuzkoako Foru
Aldundiak enpresetan parte-hartzea?
Eztabaida sustatu nahi dugu, proiek-
tuak garatu eta martxan jarritako
proiektuak gizarteratu eta ezagutzera
eman. 2013an diru laguntza lerro bat
ireki genuen langileen parte-hartzea
sustatuko zuten proiektu teorikoak
garatzeko. Aurten jarraitu dugu teo-
ria mailako proiektuak bultzatzen eta
gainera iaz diseinatutako proiektu
batzuk martxan jartzeko beste diru
laguntza lerro bat ireki dugu. 2014an
guztira 3 milioi euro inguru bideratu
ditugu laguntza hauetara: 1,5 milioi
proiektuak maila teorikoan garatzeko
eta beste 1,6 milioi euro proiektuak
martxan jartzeko. Iaz baino %33
enpresa gehiagok hartu dute parte
aurtengo deialdian.

Zerga sisteman ere jarraituko
dugu borrokatzen langileen parte-
hartzeak hobariak izan ditzan. Iaz
Ogasun sailarekin eta Gipuzkoa
Berritzen elkartearekin elkarlanean
landu genuen proposamena. Bi
aldeei onurak ekartzea da gure helbu-
rua: alde batetik enpresari, eta beste-
tik langileari. Planteamendu hau gure
foru arauan sartu genuen baina EAJ,
PP eta PSEk kontraerreforma fiskala
egin zuten eta neurri hauek bertan
behera geratu ziren. Baina atzera
martxan jartzen saiatuko gara, uste
dugulako benetan apustua egin nahi
bada parte-hartzearen alde, baliabi-
deak ere jarri behar direla sustatzeko.

Hainbat foro ere jarri dituzue mar-
txan enpresarien ordezkariekin, sin-
dikatuekin... bada gutxieneko ados-
tasunik lanerako?
Denok ados gaude gaia oso garran-
tzitsua izango dela etorkizunean

enpresen lehiakortasuna bultzatze-
ko. Moduetan eta dinamiketan daude
eztabaidak. Jardunaldietan argi ikusi
zen kezka nagusia zein den sindika-
tuen aldetik: ezin ditugula bereizi
langileen parte-hartze proiektuak eta
lan harremanen esparrua. Lan erre-
formak langileak hein batean babes
gabe utzi ditu eta hori ere kontuan
hartu behar da. Eztabaida integrala-
goa izan behar da. Aldunditik ere
ados gaude, langileak integratu nahi
baditugu enpresaren dinamiketan,
lan erreforma ere eztabaidagai jarri
behar da, benetako aurrerapausoak
eman nahi baditugu. Denak izango
dira beharrezko: sindikatuak, enpre-
sa elkarte oro, teorizazioan lan han-
dia egin duten unibertsitateak... zail-
tasunak badira baina badago
borondatea aurrera egiteko.

Enpresa bakoitzean parte-hartzea
era askotakoa izan daiteke (jabetza-
tik hasi eta lanpostuko erabakietara
mugatzen deneraino). GFAk zer
parte-hartze mota bultzako du?
Jardunaldietan zalantzan jarri zen
langileek enpresaren etekinetan
bakarrik parte-hartzeak norainoko
onurak ekarriko lituzkeen. Uste
dugu hau ez dela etorkizunerako
interesgarria, ez duelako benetan
langilea asebetetzen, ez duelako
langilearen konpromisoa sustatzen.
Erabakietan parte-hartzea garran-
tzitsua da. Hortik eratorriko da lan-
gileak jabetzan izan dezakeen parte-
hartzea. Baina enpresa
bakoitza kasu bat
denez, guk parte-hartze
mota guztiak bultzako
ditugu. n

ALDUNDIAK antolatuta “Gipuzkoan elkarlanean partaidetza eraikitzen”
jardunaldiak egin ziren Donostian, urriaren 23 eta 24an. Jende ugari
bertaratu zen entzutera, bai enpresa mundukoak, unibertsitatekoak,
erakundeetakoak... Uriguenek oso positibo baloratu ditu: “Gai hau
enpresa askoren orain arteko jarduna haustera ez, baina aldatzera dator.
Adierazgarria izan zen lau sindikatuak mahai berean egotea honi buruz
zintzoki eztabaidatzen. Britainia Handiko aholkulari independentea
edo Europako Batzordeko kideak egotea garrantzitsua izan zen,
Gipuzkoa erreferente egiten duelako parte hartzearen gaian”. Horrela-
ko foro gehiago antolatzeko konpromisoa hartu dutela ziurtatu du eta
gaineratu: “Jardunaldietan ikusi zen pertsonak ahaldundu behar ditugu-
la eta pertsonetan zentratu behar dugula ahalegina, pertsonok osatzen
ditugulako erakunde guztiak, eta erakundeon lehiakortasuna hortik eto-
rriko delako”. 

Jardunaldiak osorik bideoz ikus-entzungai izango dira laster
www.gipuzkoapartaidetza.net webgunean. 

«Enpresa askoren orain arteko jarduna
aldatzera dator»


